

# ABSTRACT

***Purwati, NIM ES-19019: “The Impact of Intellectual Capital, Profit Sharing Ratio and Zakat Performance Ratio on The Financial Performance of Indonesia Islamic Commercial Bank 2015-2019 Periods”.***

*This study aims to analyze the influence of Intellectual Capital, Profit Sharing Ratio and Zakat Performance Ratio on the Financial Performance of Islamic Commercial Banks in Indonesia with the study period 2015 to 2019, the independent variables are measured using Intellectual Capital (IC), Profit Sharing Ratio (PSR), and Zakat Performance Ratio (ZPR), while the dependent variable is measured using financial performance, namely profitability which is proxied by Return On Assets (ROA). This study uses panel data regression analysis, which is supported by data processing using evIEWS 11. The results show that IC has a positive and significant effect on the financial performance of Islamic Commercial Banks in Indonesia for the 2015-2019 period. This is indicated by the probability value of t statistic of  $0.0004 < 0.05$ . PSR has no significant effect on the financial performance of Islamic Commercial Banks in Indonesia for the 2015-2019 period. This is indicated by the result of the coefficient value on the PSR variable is  $-1,421,215$  with a probability value of t-statistic of  $0.1628 > 0.05$ . ZPR has no significant effect on the financial performance of Islamic Commercial Banks in Indonesia for the 2015-2019 period. This is indicated by the t statistical probability value of  $0.0980 > (0.05)$ . IC, PSR and ZPR together have a positive and significant effect on the financial performance of Islamic Commercial Banks in Indonesia for the 2015-2019 period. This is indicated by the statistical probability F value is  $0.000038 < 5\%$   $(0.05)$ .*

***Keywords: Intellectual Capital, Profit Sharing Ratio, Zakat Performance Ratio, Financial Performance, Islamic Commercial Bank***

## تجريد

فروتي ES-19019 "تأثير رأس المال الفكري ونسبة تقاسم الأرباح ونسبة أداء الزكاة على الأداء المالي للبنوك التجارية الإسلامية في إندونيسيا للفترة 2015-2019".

تهدف هذه الدراسة إلى تحليل تأثير رأس المال الفكري ونسبة تقاسم الأرباح ونسبة أداء الزكاة على الأداء المالي للبنوك التجارية الإسلامية في إندونيسيا بفترة الدراسة من سنة 2015 إلى 2019، ويتم قياس المتغيرات المستقلة باستخدام رأس المال الفكري (IC) و نسبة تقاسم الأرباح (PSR)، ونسبة أداء الزكاة (ZPR)، و يتم قياس المتغير التابع باستخدام الأداء المالي، أي الربحية التي يقابلها العائد على الأصول (ROA). استخدمت الباحثة في هذه الدراسة تحليل انحدار بيانات اللوحة، وأيدته الباحثة بمعالجة البيانات باستخدام برنامج *10 eviews*. تظهر النتائج أن رأس المال الفكري (IC) له تأثير إيجابي وهام على الأداء المالي للبنوك التجارية الإسلامية في إندونيسيا لفترة 2015-2019. يشار إلى ذلك من خلال قيمة الاحتمال الإحصائي  $t$  لـ  $0.0004 > 0.05$ . لا تؤثر نسبة تقاسم الأرباح (PSR) تأثيرا كبيرا على الأداء المالي للبنوك التجارية الإسلامية في إندونيسيا لفترة 2015-2019. يشار إلى ذلك من خلال نتيجة قيمة المعامل على متغير PSR هي  $-1.42.215$  مع قيمة الاحتمال الإحصائي  $t$  لـ  $0.1628 < 0.05$ . لا تؤثر نسبة أداء الزكاة (ZPR) تأثيرا كبيرا على الأداء المالي للبنوك التجارية الإسلامية في إندونيسيا لفترة 2015-2019. يشار إلى ذلك من خلال قيمة الاحتمال الإحصائي  $t$  البالغة إلى  $0.0980 < (0.05)$ . إن لكل من IC و PSR و ZPR تؤثر تأثيرا إيجابيا وهامًا معًا

على الأداء المالي للبنوك التجارية الإسلامية في إندونيسيا لفترة 2015-2019. يشار إلى ذلك من خلال قيمة الاحتمال الإحصائي  $F$  هي  $0.000038 > 5\% (0.05)$ .  
الكلمات الأساسية : رأس المال الفكري, نسبة تقاسم الأرباح, نسبة أداء الزكاة, الأداء المالي, البنوك التجارية.



## ABSTRAK

**Purwati, NIM ES-19019: “Pengaruh *Intellectual Capital*, *Profit Sharing Ratio* dan *Zakat Performance Ratio* Terhadap Kinerja Keuangan Bank Umum Syariah di Indonesia Periode 2015-2019”.**

Penelitian ini bertujuan untuk menganalisis pengaruh *Intellectual Capital*, *Profit Sharing Ratio* dan *Zakat Performance Ratio* Terhadap Kinerja Keuangan Bank Umum Syariah di Indonesia dengan periode penelitian tahun 2015 sampai tahun 2019, pada variabel independen diukur menggunakan *Intellectual Capital* (IC), *Profit Sharing Ratio* (PSR), dan *Zakat Performance Ratio* (ZPR), sedangkan pada variabel dependen diukur dengan menggunakan kinerja keuangan yaitu profitabilitas yang diproksikan dengan Return On Asset (ROA). Penelitian ini menggunakan analisis regresi data panel, yang didukung dengan pengolahan data menggunakan *evIEWS* 10. Hasil penelitian menunjukkan bahwa IC berpengaruh positif dan signifikan terhadap kinerja keuangan Bank Umum Syariah di Indonesia periode 2015-2019. Hal ini ditunjukkan dengan nilai probabilitas t statistik sebesar  $0.0004 < 0,05$ . PSR tidak berpengaruh signifikan terhadap kinerja keuangan Bank Umum Syariah di Indonesia periode 2015-2019. Hal ini ditunjukkan dengan hasil nilai koefisien pada variabel PSR adalah -1.421.215 dengan nilai probabilitas t statistik sebesar  $0.1628 > 0,05$ . ZPR tidak berpengaruh signifikan terhadap kinerja keuangan Bank Umum Syariah di Indonesia periode 2015-2019. Hal ini ditunjukkan dengan nilai probabilitas t statistik sebesar  $0.0980 > (0,05)$ . IC, PSR dan ZPR bersama-sama berpengaruh positif dan signifikan terhadap kinerja keuangan Bank Umum Syariah di Indonesia periode 2015-2019. Hal ini ditunjukkan dengan nilai probabilitas F statistik adalah  $0.000038 < 5\% (0,05)$ .

**Kata kunci :** *Intellectual Capital*, *Profit Sharing Ratio*, *Zakat Performance Ratio*, Kinerja Keuangan, Bank Umum Syariah